



ကညီပိတ်မုန်ကရလံာ်ဟ့ၣ်ယုာ်ဆု
ဟီၣ်ခိၣ်ဒီဘ့ၣ်(၁၆)သီတၢ်ဂဲၤလိာ်လၢတၢ်ကပတုာ်ကွံာ်
တၢ်သူတၢ်စုဆူၣ်ခိၣ်တကးထီၣ်ဒါပိာ်မုန်အမုာ်န့ၢ်

၂၅သီ,လါနီၣ်ဝ့ဘၢၣ် ၂၀၂၀န့ၣ်

“သဲစးတၢ်ဟံးန့ၢ်မုာ်ဒါလၢပုၤကိးဂၤဒဲးအဂီၢ်”

လါနီၣ်ဝ့ဘၢၣ်, ၂၅သီမ့ၢ်ဝဲမုာ်န့ၢ်တနံၤလၢ အဘၣ်တၢ်ဟံးပနီၣ်အိၣ်ဒါ အမုာ်ဟီၣ်ခိၣ်ဒီဘ့ၣ် တၢ်ကပတုာ်တၢ်သူတၢ်စုဆူၣ်ခိၣ်တကး ထီၣ်ဒါပိာ်မုန်အမုာ်န့ၢ်အမဲာ်ညါ တနံၣ်အံၤတၢ်ကစီၣ်ခိၣ်သ့ၣ်မ့ၢ်ဝဲ “တၢ်ဟ့ၣ်တၢ်သ့ၣ်ညါန့ၢ်ပာ်ဆု တၢ်အိၣ်ဒီးတၢ်ဟံးန့ၢ်မုာ်ဒါ” န့ၣ်လီၤ. ကညီပိတ်မုန်ကရလံာ်ဟ့ၣ်ယုာ်ဆုဒီးပာ်ကဖၢလၢသးလၢပိာ်မုန်အါအါဂီၢ်ဂီၢ်ဒီးပိာ်ခွါတနီၤဂဲၤလိာ်တဲာ်ခဲးတၢ်ဒ်သိးဒီးသ့ၣ်ထံးမုာ်ခွါတၢ်စုဆူၣ်ခိၣ်တကးတဖၣ် ကပတုာ်ကွံာ်အသးဒီး မုာ်န့ၢ်လၢအရူဒိၣ်တနံၤအံၤ သုတလီၤမၤတဂ့ၤအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. ကညီပိတ်မုန်ကရလံာ်ဟ့ၣ်ယုာ်ဆုပုၤကိးဂၤဒဲးအအိၣ် လၢကမၤဝဲတၢ်တမံၤမံၤ လၢတၢ်ကပတုာ် တၢ်စုဆူၣ်ခိၣ်တကးအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. တနံၣ်အံၤမ့ၢ်ဝဲ တၢ်အိးထီၣ်တၢ်ဂဲၤလိာ်ခဲးဖှိ လၢတၢ်ကပတုာ်ကွံာ်တၢ်သူတၢ်စုဆူၣ်ခိၣ်တကးထီၣ်ဒါပိာ်မုန်တဖၣ်အဂီၢ် လၢအဘၣ်တၢ်မၤအိၣ်ယံာ်ဝဲလၢ တဆံယုသီအတီၢ်ပုၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂဲၤလိာ်ခဲးဖှိအကတၢ်တနံၤမ့ၢ်ဝဲလါဒိၣ်ခဲးဘၢၣ်အသီတဆံ လၢအမ့ၢ်ဝဲဟီၣ်ခိၣ်ဒီဘ့ၣ်ပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိတၢ်ခွဲးတၢ်ယာ်အမုာ်န့ၢ်န့ၣ်လီၤ. ကညီပိတ်မုန်ကရလံာ်ဟ့ၣ်ယုာ်ဆုဒီးပာ်လုာ်ဟံးပုၤပုၤကိးဂၤဒဲးလၢပပုၤတဝါအပုၤဒီးပုၤလၢဟီၣ်ခိၣ်ဒီဘ့ၣ်ညါအပုၤလၢအအါၣ်လီၤအသးလၢတၢ်ကပတုာ်ကွံာ်တၢ်သူတၢ်စုဆူၣ်ခိၣ်တကးဒီဖျိတၢ်ဟံးဖိၣ်မၤသကိးယုာ်တၢ်လၢတၢ်ရဲၣ်တၢ်ကျဲၤမ့တမ့ၢ်တၢ်ဟူးတၢ်ဂဲၤလီၤ ဆီတဖၣ် ဝဲ တၢ်မၤဝဲတဆံ ယုသီခဲးဖှိ တၢ်ရဲၣ်တၢ်ကျဲၤအခါန့ၣ်လီၤ. ဟဲဟံးဖိၣ်မၤ သကိးတၢ်ဒီး ပုၤ ဒီးပာ်ဖျါ ထီၣ် တၢ် သ့ၣ်တဖျါၣ်သိးတဖျါၣ်သိးပုၤတက့ၢ်.

တနံၣ်အံၤပဝဲကညီပိတ်မုန်ကရလံာ်ဟ့ၣ်ယုာ်ဆုအတၢ်ကစီၣ်ခိၣ်သ့ၣ်လၢပယုထာ်မ့ၢ်ဝဲ “သဲစးတၢ်ဟံးန့ၢ်မုာ်ဒါလၢပုၤကိးဂၤဒဲးအဂီၢ်” န့ၣ်လီၤ. ပယုထာ်တၢ်ကစီၣ်ခိၣ်သ့ၣ်အံၤ မ့ၢ်လၢပအဲၣ်ဒီးပာ်ဖျါထီၣ်လၢ ပုၤလၢအမၤကမၢ်တၢ်ကိးဂၤဒဲး ကဘၣ်အိၣ်ဒီးတၢ်ဟံးန့ၢ်မုာ်ဒါလၢ သဲစးလၢအဝဲသ့ၣ်မၤကမၢ်တဖၣ်အဖီခိၣ်အတွးတအိၣ်လၢအဝဲသ့ၣ်မ့ၢ်မတၢ်မ့တမ့ၢ်အတၢ်အိၣ်မူတီၢ်ပတီၢ်မ့တမ့ၢ်တၢ်ထူးတၢ်တီၢ်အိၣ်ဒ်လဲၣ်ဒ်လဲၣ်အယီၤန့ၣ်ဘၣ်. တၢ်ကဘၣ်မၤကဲထီၣ်လိၣ်ထီၣ်သဲစးလၢ အအိၣ်ဒီးတၢ်ထဲသိးတုၤသိးဒီးလၢတၢ်တီတၢ်လီၤ အပုၤလၢတၢ်မူးတၢ်ရါခဲလၢာ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. ပုၤတုၢ်ဘၣ်တၢ်ကိးဂၤဒဲး တအိၣ်ဒီးကျိၤကျဲၤလၢ အထဲသိးတုၤသိးလၢ ကဒီးန့ၢ်ဘၣ်ဝဲတၢ်တီတၢ်တြၢ် လၢအကြၢးအဘၣ်လၢအဂီၢ်မ့တမ့ၢ်ကယုထီၣ်ဝဲသဲစးတၢ်ဒီသဒါလၢအဂီၢ်ဘၣ်. ပဒိၣ်အိၣ်ဒီးမုာ်ဒါလၢကဘၣ်မၤလီၤတံာ်ဝဲလၢ အဝဲသ့ၣ်စံၣ်ညီၣ်ပိတုၤသနူအပုၤ ပုၤမၤကမၢ်တၢ်တကလုာ်ဂ့ၤတကလုာ်ဂ့ၤ ကဘၣ်တၢ်ဟံးဂ့ၢ်ဝိအိၣ်တုၤလီၤတီၤလီၤအတွးတအိၣ်လၢအဝဲသ့ၣ်အိၣ်ဒီး တၢ်ထူးတၢ်တီၢ်မ့တမ့ၢ်တၢ်လီၤတၢ်လၢအယီၤန့ၣ်ဘၣ်. “သဲစးတၢ်ဟံးန့ၢ်မုာ်ဒါလၢပုၤကိးဂၤဒဲးအဂီၢ်” လၢပဂီၢ်အခိပညီမ့ၢ်ဝဲပုၤမၤကမၢ်တၢ်လၢအအိၣ်ဒီးအစိကမိၤတဖၣ်မ့ၢ်ဂ့ၤ, ဒီးပုၤမၤကမၢ်တၢ်လၢအဖီၣ်အယာ် မ့တမ့ၢ်ဘၣ်ဒီဘၣ်ထံးညီတဖၣ်မ့ၢ်ဂ့ၤ တၢ်ကဘၣ်ဟ့ၣ်အိၣ်တၢ်ထဲသိးတုၤသိးလၢသဲစးတခါယီၤအဖီလၢန့ၣ်လီၤ. လၢပတၢ်လဲၤခိဖျိအဖီခိၣ်ကညီပိတ်မုန်ကရလံာ်ဟ့ၣ်ယုာ်ဆုထီၣ်ဘၣ်ဝဲလၢပုၤတုၢ်ဘၣ်တၢ်ဒီးန့ၢ်ဘၣ်တၢ်တီတၢ်တြၢ်ထဲဒ်ဝဲလၢပုၤလၢပပုၤတဝါအပုၤကိးဂၤဒဲးအိၣ်ဒီးတၢ်ဟံးန့ၢ်မုာ်ဒါလၢသဲစးအမဲာ်ညါထဲသိးသိးလၢတအိၣ်ဒီးတၢ်ပျံၤတၢ်ဖုးဘၣ်န့ၣ်လီၤ.

တနံၣ်အံၤပဆၢတဲာ်ပတၢ်ကစီၣ်ခိၣ်သ့ၣ်လၢအမ့ၢ် “သဲစးတၢ်ဟံးန့ၢ်မုာ်ဒါလၢပုၤကိးဂၤဒဲးအဂီၢ်” အံၤမ့ၢ်ဒ်သိးပသးအိၣ်ဒုးသ့ၣ် နီၣ်ထီၣ်က့ၤပဝဲကိးဂၤဒဲး ဒ်ပမ့ၢ်ပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိတဖၣ်အသိး, ပဝဲကိးဂၤဒဲး အိၣ်ဒီးမုာ်ဒါထဲသိးတုၤသိးလၢ သဲစးအဖီလၢ ဒီးပုၤကိးဂၤဒဲး ကဘၣ်

အိမ်အိမ်တိုင်းဟုံးနိုးမှုဒါလၢ သဲစးအဖီခိင် န်သိးပှၤသုတသုကမၢ် တၢ်စိတ်ကမီၤတဂ့ၤ အဂီၢ် န့ၣ်လီၤ. သဲစးတၢ်ဟုံးနိုးမှုဒါကဘၣ်မ့ၢ်
လၢပှၤကိးဂၤဒဲးအဂီၢ်ဒီးပဲသ့ၣ်တဖၣ်ကိးဂၤဒဲးပအိၣ်ဒီးမုၢ်ဒါလၢကစိၣ်ကဖီထီၣ်တၢ်တီတၢ်တြၢ်လၢအမၢ်အတီဒီးသဲစးတၢ်ဒိၣ်စိန့ၣ်လီၤ.
လၢသဲစးတၢ်ဘျၢအမဲၣ်ညါ ပှၤကိးဂၤဒဲးကဘၣ်ထဲသိးတုၤသိး အတွဲးတအိၣ် လၢ အတၢ်မ့ၢ်မ့ၢ်မ့ၢ်ခွါ, တၢ်ဖဲးတၢ်မၤ, မုၢ်ဒါလီၢ်လၢ,
ကျိၣ်စ့မ့တမ့ၢ်မ့ၢ်ကျိၣ် ဝဲၤကွၢ်တၢ်ဟဲန့ၣ်မ့တမ့ၢ်တၢ်လီၤဆီအဂ့ၤအဂၤတဖၣ်လၢ အဘၣ်တၢ်ဟံပနီၣ်အိၤလၢ ပှၤတဝၢတဖၣ်အယိၣ်န့ၣ်
ဘၣ်.ဖဲလၢပှၤမၤကမၢ်တၢ်တဖၣ်ဘၣ်တၢ်ဟုံးဂ့ၢ်ဝီအိၤလၢစံၣ်ညီၣ်ပီတုၤသန့အခါ,တၢ်မူးတၢ်ရၢ်တဖၣ်ခဲလၢတၢ်ကဘၣ်မၤအိၤလၢအိၣ်ဒီး
တၢ်တုၤသိးထဲသိးလၢအဘၣ်လိာ်ဖိးဒုလိာ်အသးဒီးသဲစးန့ၣ်လီၤ. တၢ်အံၤကအုၣ်ကီၤစၢၤတၢ်ဒ်သိးတၢ်ကွၢ်မဲၣ်လိာ်သးသုတအိၣ်အဂီၢ်
ဒီးတၢ်တီတၢ်တြၢ်လၢပှၤတုၢ်ဘၣ်တၢ်ကအိၣ်ထီၣ်ဒီးတၢ်အံၤကစိၣ်ကဖီထီၣ်ပှၤတဝၢတၢ်ယုၤတၢ်ဖိးဒီးတၢ်အိၣ်မ့ၢ်ဆိးပၤတဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

ကညီပိာ်မုၢ်ကရၢယုၤထီၣ်ဆူပှၤကိးဂၤဒဲးအအိၣ်ဒ်သိးကမၤတၢ်တမံၤမံၤလၢ တၢ်ကပတုၣ်တၢ်သူတၢ်စုဆူၣ်ခိၣ်တကးတခါဂ့ၤတခါဂ့ၤ
အဂီၢ်,တဘျီလၢလၢဖဲတၢ်မ့ၢ်ထံၣ်န့ၢ်လၢပိာ်မုၢ်မ့တမ့ၢ်ဖိသ့ၣ်တဖၣ်တုၢ်ဘၣ်သ့ၣ်ထံးတၢ်စုဆူၣ်ခိၣ်တကးဒီးတၢ်မၤဆါမၤပယုၤတဖၣ်ဒ်
သိးတၢ်ကဆိၣ်တၢ်မၤနၢၤဒီးကၤယၢ်အိၤအဂီၢ်အခါန့ၣ်လီၤ. တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်အံၤကဘၣ်ကတၢ်ကွၢ်အသးဒီးတၢ်တဘၣ်တုၢ်လိာ်အိၤ
လၢ တၢ်လီၢ်နီတပူၤဘၣ်. ပိာ်မုၢ်ဒီးဖိသ့ၣ်တဖၣ် ဂဲၤလိာ်ထူၣ်ဖျဲးအသးဒ်သိး ကဒီးန့ၢ်ဘၣ်တၢ်တီတၢ်တြၢ် လၢစံၣ်ညီၣ်ပီတုၤသန့ အကျိၤ
အကျဲလၢအပတီၢ်ကိးပတီၢ်ဒဲးအပူၤဒ်အမ့ၢ်လၢဒဲးကဝီၤအပူၤမ့ၢ်ဂ့ၤ,လၢဒုသဝီအပူၤမ့ၢ်ဂ့ၤ,လၢခူပူၤဝဲၤပူၤဒီးတုၤပၢၢ်လၢထံကီၢ်ပတီၢ်တ
ဖၣ်န့ၣ်လီၤ. ပထံၣ်ဘၣ်လၢ တၢ်ဟံလီၤဝဲသဲစးဒီးတၢ်သိၣ်တၢ်သီ အကျိၤအကျဲအသန့တဖၣ်ဘၣ်ဆၣ် လၢပှၤတဝၢအပူၤတခီ တၢ်အ
ကျိၤအကျဲလၢတၢ်ကဒီးန့ၢ်ဘၣ်တၢ်တီတၢ်တြၢ်တဖၣ်တၢ်မၤကဲထီၣ်လိာ်ထီၣ်အိၤလၢတအိၣ်ဒီးတၢ်တီတၢ်လီၤဒီးတၢ်ထဲသိးတုၤသိးဒဲး
ဘၣ်န့ၣ်လီၤ.

ကညီပိာ်မုၢ်ကရၢယုၤထီၣ်ဆူပှၤလၢပှၤတဝၢအပူၤကိးဂၤဒဲးဒ်သိးကယုၤကျဲလၢအပူၤဖျဲးတဘီလၢကမၤကတၢ်ကွၢ်တၢ်သူတၢ်စုဆူၣ်
ခိၣ်တကးတဖၣ်ဒီးပၤဖျါထီၣ်တၢ်သူတၢ်စုဆူၣ်ခိၣ်တကးထီၣ်ပိာ်မုၢ်တဖၣ်တဘျီလၢလၢဖဲနထံၣ်အိၤမ့တမ့ၢ်နၢ်ဟူ အိၤအခါန့ၣ်လီၤ.
ပဲကိးဂၤဒဲးပအိၣ်ဒီးတၢ်စိတ်ကမီၤလၢကဆၢထၢၣ်လၢတၢ်တီတၢ်တြၢ်အဖီခိၣ်ဒီးပမ့ၢ်မၤသကိးယုၤတၢ်တပူၤယီၤန့ၣ် ပမၤပတုၣ်ကွၢ်
တၢ်သူတၢ်စုဆူၣ်ခိၣ်တကးသ့ဝဲန့ၣ်လီၤ.

ယုၤယုၤဆူပတၢ်မၤနၢၤ

ကညီပိာ်မုၢ်ကရၢ
လီၢ်ခါၣ်သး